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Abstract 

 

 The concept of metacognition, which is defined as ‘thinking about thinking’, 

has become a case of concern in field of Educational Psychology. Many researchers 

have highlighted the crucial role of metacognition in reading comprehension ability of 

students. This study focuses on the impact of teaching metacognitive strategies on 

reading comprehension ability of grade 3 students in one of the Iranian schools in 

Dubai through quantitative and qualitative methods of data collection from both 

students and their teachers by means of test scores and interviews. In order to answer 

the research questions descriptive and inferential statistics were used. Results of the 

study shows that the students who received special metacognitive strategy training 

program for a period of 8-week scored higher as compared to other students who 

received no treatment. The research reveals that there is positive impact on student’s 

achievement in reading comprehension, which indicates that metacognitive strategies 

affected the reading ability of students.  

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 ملخص 

إن مفهوم "ما وراء المعرفة"، والذي يعرف بـ: "تفكير التفكير"، قد أصبح موضع اهتمام مجال 

علم النفس التعليمي. وقد اهتم الكثير من الباحثين بالدور المحوري لهذا المفهوم في قدرة الطلاب 

لى القدرة على القراءة. وتركز هذه الدراسة على تأثير استراتيجيات ما وراء المعرفة التعليمية ع

على القراءة لطلاب ثلاثة صفوف دراسية في إحدى المدارس الإيرانية في دبي من خلال الطرق 

الكمية والكيفية لتحصيل البيانات من كل من الطلاب ومدرسيهم عن طريق وسيلة درجات 

 الاختبار، والمقابلات الشخصية. وللإجابة على  أسئلة البحث، تم استخدام الإحصائيات الوصفية

تظهر نتائج الدراسة أن الطلاب الذين تلقوا برنامج تدريبي على وإحصائيات استدلالية.  

أسابيع أحرزوا درجات أعلى مقارنة بالطلاب  8استراتيجيات ما وراء معرفة خاصة لمدة 

الآخرين الذي لم يتلقوا أي تدريب.  وتبين الدراسة وجود تأثير إيجابي على إنجاز الطلاب في 

الذي يبين أن استراتيجيات ما وراء المعرفة قد أثرت على قدرة الطلاب على القراءة. القراءة، و  
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